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  Záznam ze 6. zasedání  

      Sněmu Rady vysokých škol,  

které se konalo 13. října 2022  

 

 

Zasedání probíhalo prezenční formou. Maximální počet přítomných členů Sněmu byl 125. 

Zasedání se zúčastnili hosté: 

 prof. MUDr. Milena Králíčková, Ph.D., Rektorka Univerzity Karlovy 

 prof. PaeDr. Radka Wildová, CSc., náměstkyně pro řízení sekce vysokého školství, vědy a výzkumu 
MŠMT 

 PhDr. Mgr. Václav Velčovský, Ph.D., náměstek pro řízení sekce operačních programů MŠMT  

 prof. PhDr. PaeDr. Jindřich Vybíral, DrSc , místopředseda České konference rektorů  

 Mgr. Petr Baierl, předseda Vysokoškolského odborového svazu  

 Mgr. Dagmar Kadlecová, Ministerstvo obrany ČR, oddělení vojenských škol  

 Ing. Václav Šubrta, předseda Výkonného výboru Asociace knihoven VŠ 

 RNDr. Petr Dolanský, Vysokoškolský odborový svaz  

 Mgr. Michaela Šmídová, Centrum pro studium vysokého školství  
 

1. Zahájení  

Zasedání zahájil prof. Skládanka, přivítal hosty a představil program. Poté pozdravil účastníky zasedání 
Předseda Rady vysokých škol prof. Pospíšil. Ve svém vystoupení poděkoval České konferenci rektorů za 

přípravu pro jednání o rozpočtu vysokých škol. Dále vyslovil dík školskému výboru Poslanecké sněmovny. 
Zmínil také přípravu oslav 17. listopadu. Předsedající představil návrhovou komisi a skrutátory a požádal členy 
Sněmu Rady VŠ o hlasování.  
 

Předmět hlasování:  

Sněm Rady vysokých škol schvaluje program 6. zasedání Sněmu Rady vysokých škol. 

 
Program zasedání byl schválen. 

 

Předmět hlasování: 

Sněm Rady vysokých škol schvaluje návrhovou komisi ve složení: členové užšího předsednictva, doc.  

Dr. Ing. Vlasta Radová, JUDr. Lenka Valová, JUDr. Ing. Mgr. Marek Hodulík, RNDr. Pavel Popela PhD.  

 

Návrhová komise byla schválena. 

 

Předmět hlasování: 

Sněm Rady vysokých škol schvaluje skrutátory Bc. Janu Bečkovou a Bc. Terezu Němcovou. 

 

Skrutátoři byli schváleni.  
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2. Zprávy z užšího Předsednictva Rady vysokých škol 

Prof. Pospíšil, prof. Kašparovský, prof. Skládanka a doc. Langer seznámili účastníky se zprávami z užšího 

Předsednictva Rady vysokých škol.  
 
Plánovaná a uskutečněná jednání 
 

• Projednání připomínek reprezentací vysokých škol k novele zákona o VŠ – druhé kolo vypořádání 
připomínek proběhlo 21. 9. 2022. 

• Účast prof. Pospíšila na Slavnostním zahájení akademického roku vysokých škol ČR, které se 
uskutečnilo ve čtvrtek 6. 10. 2022 společně se 167. zasedání Pléna České konference rektorů, 
probíhající ve dnech 6. - 7. 10. 2022  

• Pozvání prof. Pospíšila na výjezdní zasedání předsednictva GAČR ve dnech 29. až 30. listopadu 2022 

 

Nominace 
• Seznam hodnotitelů výzva č. 2-2022 NAÚ – navrženo 223 kandidátů za RVŠ 

• Nominace do Akademického sněmu AV ČR 
o prof. MUDr. Václav Báča, Ph.D. 

o Ing. Přemysl Fitl, Ph.D. 

o prof. Ing. Lenka Fojtíková, Ph.D. 
o doc. Ing. František Hnilička, Ph.D. 

o JUDr., Ing., Mgr. Marek Hodulík  

o PhDr. Petr Just, Ph.D. 
o doc. PhDr. Helena Kisvetrová, Ph.D. 

o doc., PhDr. Eva  Křížová, Ph.D. 

o doc. Ing. Tomáš Opravil, Ph.D. 

o doc. PhDr. Jelena Petrucijová,  CSc. 
o  prof. PhDr. Milada Polišenská, CSc. 

o doc. PhDr. Aleš Prázný, Ph.D. 

o prof. PaeDr. Rudolf Psotta, Ph.D. 

o doc. Dr. Ing. Vlasta Radová   
o JUDr. Miroslav Sedláček Ph.D., LL.M. 
o doc. Ing. Vítězslav Stýskal, Ph.D.  

o doc., Ing. Daniel Šťastný, Ph.D. 

o doc. PhDr. Markéta Švamberk Šauerová, Ph.D.  
o RNDr. Jakub Trojan MSc, MBA, Ph.D. 
o prof. Mgr. Kateřina Vitásková, Ph.D. 
o prof. Ing. František Zahálka, Ph.D. 

 

 

Různé  
 

• Spuštěny nové webové stránky Rady vysokých škol  

• Zpracovány připomínky k novele zákoníku práce legislativní komisí a komisí pro strategie a rozvoj  
a odeslány na koncepční oddělení MŠMT  

 
 

Prof. Skládanka doplnil k hlasování zástupců Rady vysokých škol v Akademickém sněmu Akademie Věd ČR, že 
bylo schváleno 15 zástupců a další informace o hlasování jsou k dispozici na webových stránkách Rady 
vysokých škol.  
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Usnesení. 

Sněm Rady vysokých škol bere na vědomí zprávy z užšího předsednictva Rady vysokých škol. 

 

Usnesení bylo jednohlasně přijato. Nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  

3. Zprávy ze Studentské komory rady vysokých škol 

Předseda Studentské komory Rady vysokých škol Ing. Farník seznámil účastníky se zprávami ze Studentské 

komory Rady vysokých škol. Zmínil svoji účast na schůzce s ministrem školství prof. Balašem týkající se 

reformy doktorského studia a předkládání novely zákona o vysokých školách a finanční podpoře studentů 
vysokých škol a revizi fungování akademických samospráv. Ing. Farník dále hovořil o účasti zástupců na 
konferenci Akademických senátorů a senátorek, kde organizátorskou univerzitou byla VUT v Brně. Ocenil 

vysokou profesionální úroveň této konference. Tématem byla novela vysokoškolského zákona, důraz na 

kvalitu a role studentských hodnotitelů a začleňování studentských senátorů.  Zmínil účast zástupců 
Studentské komory Rady vysokých škol na Dnech vzdělávací činnosti. Hovořil o přípravách Valného 
shromáždění Evropské studentské unie a o organizaci oslav 17. listopadu v součinnosti s ČVUT. Informoval  

o oslavách 30. výročí Studentské komory, které proběhnou 16. prosince na VUT v Brně. Při této příležitosti 
bude pokřtěna publikace o historii Studentské komory. Studentská komora Rady vysokých škol se účastnila 
připomínkovacího řízení k novele vysokoškolského zákona a také se připojila k výzvě Národního akreditačního 
úřadu pro vysoké školství k předkládání návrhů na zařazení osob do Seznamu hodnotitelů., kdy se přihlásilo 

asi 30 studentů. Probíhá příprava centrálního rozvojového projektu na rok 2023.  

 

Po vystoupení Ing. Farníka vznesl dr. Hodulík dotaz týkající se schůzky Ing. Farníka s ministrem školství prof. 
Balašem konkrétně která reforma při tomto setkání byla projednávána. Ing. Farník upřesnil, že na schůzce 

nebyla projednávána žádná reforma, pan ministr se zajímal pouze, jakým způsobem akademické 

samosprávné orgány fungují. Podle názoru Ing. Farníka to bylo v souvislosti s pravomocí rektorů směrem 
k děkanům, a to s ohledem na situaci na VŠE případně na velmi komplikovanou situaci na Univerzitě 
Palackého.  

 
Usnesení:  

Sněm Rady vysokých škol bere na vědomí zprávy ze Studentské komory Rady vysokých škol.  

 
Usnesení bylo jednohlasně schváleno. Nikdo nebyl proti a nikdo se zdržel hlasování.  

4. Vystoupení hostů 

Jako první host vystoupila Rektorka Univerzity Karlovy prof. MUDr. Milena Králíčková, Ph.D., která 
poděkovala za aktivní spolupráci Předsednictvu Rady vysokých škol, především prof. Pospíšilovi za velkou, 

pružnou a efektivní pomoc a čísly podloženou při vyjednávání rozpočtu. Dále paní rektorka informovala členy 
Sněmu Rady vysokých škol, že vysoké školy, které se zapojily do programu v rámci NPO začnou pracovat na 

přípravě microcredentials. Jedná se o novou a flexibilnější formu vzdělávání, kterou můžeme poskytnout 
nejen studentům, ale i absolventům, jedná se tedy o formu celoživotního vzdělávání.  

Dalším hostem byl místopředseda České konference rektorů prof. PhDr. Jindřich Vybíral, DrSc. Vyzdvihl 

význam společného postupu reprezentací vysokých škol, konkrétně při jednáních o rozpočtu vysokých škol. 
V té souvislosti poděkoval jménem předsedy ČKR prof. Bareše předsedovi Rady vysokých škol prof. Pospíšilovi 

za perfektní zpracování podkladů týkajících se spotřeby energií vysokých škol. Po vystoupení prof. Vybírala 
požádal předsedající o slovo předsedu Vysokoškolského odborového svazu Mgr. Petra Baierla, který 
poděkoval za spolupráci prof. Pospíšilovi při jednáních o rozpočtu vysokých škol a perfektní zpracování 
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podkladů pro tato jednání. Dále v této souvislosti také vyslovil poděkování prof. Fialovi a dále prof. Raisovi, 

který prosadil na jednání vysokoškolském výboru hlasování o přijetí usnesení, které řada poslanců chtěla 

odkládat. Účastníky zasedání Sněmu Rady vysokých škol dále pozdravila Mgr. Dagmar Kadlecová z oddělení 
vojenských škol Ministerstva obrany ČR. 
Ing. Václav Šubrta, předseda Výkonného výboru Asociace knihoven vysokých škol se ve svém vystoupení 

zaměřil na omezení vytápění budov vysokých škol v topné sezóně 2022/2023, které se může dotknout 
 i provozní doby vysokoškolských knihoven: to je považováno za problematické vzhledem ke znevýhodnění 
studentů, kteří nemají možnost studovat jinde. Informoval dále, že 22 VŠ knihoven realizuje letos společný 
projekt mapující možnosti a schopnosti knihoven v oblasti blended learningu (informační zdroje, procesy, 

služby; dobrá praxe v zahraničí); výsledky budou k dispozici do konce roku 2022. Rozbíhá se spolupráce 

vysokoškolských knihoven v rámci česko-německé spolupráce zaměřené na tematické stáže, přenos 
zkušeností a know-how, společné akce a spolupráci na projektech. 
Poté vystoupila prof. Radka Wildová, náměstkyně řízení sekce vysokého školství, vědy a výzkumu MŠMT  
a seznámila účastníky s aktuálně řešenými záležitostmi. Zmínila průběžné vypořádávání připomínek k novele 

zákona o vysokých škol, jejíž součástí je také reforma doktorského studia. Paní náměstkyně zmínila 

plánovanou schůzku koordinátorů v souvislosti se studiem ukrajinských studentů na českých vysokých 
školách.  

Na vystoupení paní náměstkyně Wildové navázal náměstek ministra dr. Velčovský, který hovořil o aktuálních 

tématech, kterými jsou předsednictví ČR v Radě Evropy a studium ukrajinských studentů. Upřesnil také 
aktuální informace týkající se výzev na výzkum a vývoj v rámci programu OP JAK.  

5. Informace z komise pro etiku ve vědecké a pedagogické práci: Projednání 

doporučení Rady Evropy pro boj proti podvádění ve vzdělávání 

Dr. Foltýnek ve svém vystoupení seznámil účastníky Sněmu Rady vysokých škol Doporučení Rady Evropy 
CM/Rec(2022)18 proti podvodům ve vzdělávání. Doporučení bylo schváleno 13. července 2022 Výborem 
ministrů Rady Evropy. Dr. Foltýnek vysvětlil, že při Radě Evropy působí platforma ETINED (Ethics, 

Transparency and INtegrity in EDucation), která byla spuštěna Radou Evropy v roce 2015 v Praze. Pracují v ní 

dva zástupci každého ze 46 členských států. Dr. Foltýnek je jedním ze zástupců za ČR. Platforma sleduje tři 
oblasti: Etické hodnoty všech aktérů ve vzdělávání, akademická etika a plagiátorství, vzájemné uznávání 

kvalifikací. Po zmapování aktuálního stavu bylo schváleno doporučení. Doporučení nejsou právně závazná. 
Zabývá se všemi úrovněmi vzdělávání a podporuje zodpovědnost všech účastníků.  
 

V rámci šíření povědomí mají členské státy zajistit: 

 Konzistentní podporu etických hodnot 

 Jednotné standardy týkající se etiky pro všechny vzdělávací instituce 

 Návody, jak předcházet podvodnému jednání a podporovat etiku, transparentnost a poctivost ve 

vzdělávání pro všechny školy, žáky, studenty, rodiče. 
 

Systematické vzdělávání v oblasti prevence podvádění a posilování etiky 

 Všem pracovníkům ve vzdělávání 

 Náborovým pracovníkům 

 
Mezi zmíněnými doporučeními uvedl konkrétně doporučení zákazu reklamy a odborných služeb. K dalším 
doporučením patří využívání digitálních nástrojů při odhalování plagiátorství. Dále dr. Foltýnek hovořil  
o výzkumu a mezinárodní spolupráci v souvislosti s bojem proti podvádění ve vzdělávání. 

Členské státy mají využít všech možností stávající legislativy k vymýcení podvádění ve vzdělávání  
a souvisejících služeb. Tam, kde stávající zákony nestačí, mají zvážit přijetí nových zákonů. 
Členské státy udržují veřejně dostupné seznamy akreditovaných vzdělávacích institucí. Vyzdvihl také potřebu 
využívání digitálních nástrojů, v rámci kterého má být zajištěna přístupnost a integrita dat vztahujících se ke 
studentům, kvalifikacím a titulům v souladu se zákony na ochranu osobních údajů. Mají být zpřístupněny 
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služby pro ověřování pravosti diplomů a profesních certifikátů. Členské státy mají zkoumat potenciál 

existujících nástrojů a tam, kde je to možné přijmout nové technologie s cílem vymýtit podvody ve vzdělávání.  

 
Členské státy mají podporovat výzkum v oblasti podvodů ve vzdělávání k pochopení příčin a důsledků  
a přijmout účinná opatření. Tento výzkum má být na úrovni národní i mezinárodní. K podpoře mezinárodní 

spolupráce na prevenci podvodů ve vzdělávání mají členské státy systematicky sbírat data o aktivitách 
podvodných služeb a v konzistentním formátu je poskytovat je Radě Evropy. 
Členské státy mají zavést systém monitorování podvodů ve vzdělávání prostřednictvím agentur pro zajištění 
kvality aj. 

V rámci monitoringu a vyhodnocování mají členské státy pravidelně vyhodnocovat strategie a předpisy přijaté 

s ohledem na toto doporučení, a sdílet výsledky tohoto vyhodnocování s platformou ETINED. 
 
Na závěr svého vystoupení dr. Foltýnek zmínil důsledky porušování doporučení pro vysoké školy: 

 Důraz na etické hodnoty nad rámec předpisů, které specifikují, co je dovoleno či zakázáno. 

dokumenty, které popisují, co je správné 

 Pravidelné revize Etického kodexu a jeho komunikace zaměstnancům 

 Systematické vzdělávání v oblasti akademické etiky 

 Pro studeny, akademiky i administrativu 

 Vhodné (promyšlené a vyvážené) využívání technických nástrojů 

 Podpora detekce plagiátorství, ověřování pravosti diplomů, 

 Potírání reklamy na podvodné služby 

 Firmy dodávající „podklady“ k závěrečným pracím 

 Definované procesy pro případ obvinění z neetického jednání 

 Ochrana whistle-blowerů, obviněných, obětí 
 

Po stručném představení dokumentu dr. Foltýnek doporučil, aby informace byly předány osobám, které se 
věnují tvorbě předpisů souvisejících s akademickou etikou.  

 

V navazující diskusi dr. Hodulík upozornil, že vzhledem k tomu, že nebyl prostor se podrobně seznámit 

s doporučeními, považuje za vhodné rozdělit usnesení do dvou částí a hlasovat o každém samostatně.  
 

Dr. Popela doporučil postoupit materiál ke zpracování legislativní komisi.  
 

Usnesení 

Sněm Rady vysokých škol bere na vědomí informaci o Doporučení Rady Evropy CM/Rec(2022)18 proti 

podvodům ve vzdělávání. 
 
Usnesení bylo přijato většinou hlasů, nikdo z účastníků nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  

Sněm Rady vysokých škol vyzývá vysoké školy, aby se seznámily s uvedeným doporučením a jeho 

důvodovou zprávou, a zohlednily je ve svých předpisech a dalších dokumentech týkajících se etiky ve 
vzdělávání. 
 
Usnesení bylo přijato počtem 64 hlasů, 22 hlasů bylo proti, 24 účastníků se zdrželo hlasování.  

 

6. Ekonomické informace  

Dr. Valová v úvodu svého vystoupení doporučila, aby prezentace byly předány managementu škol, případně 

fakult, protože obsahují informace, se kterými pracují.  
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V první části své prezentace seznámila účastníky zasedání Sněmu Rady vysokých škol s pozměňovacím 

návrhem poslance Ivo Vondráka a poslance Karla Raise k vládnímu návrhu zákona, kterým se mění zákon  

č. 57/2022 Sb., o státním rozpočtu České republiky na rok 2022. Na zasedání výboru pro vědu, vzdělání, kulturu 
mládež a tělovýchovu Poslanecké sněmovny byly vzneseny dva pozměňovací návrhy v rámci přípravy 
definitivní formy státního rozpočtu pro rok 2022. Poslanecké návrhy dvou emeritních rektorů kvalifikovaně 

zdůvodněně představují návrh na přesun prostředků z tzv. pokladniční správy do rozpočtu VŠ.  První návrh je 
odůvodněn zejména energetickými vícenáklady již v letošním roce. Druhý návrh argumentuje navíc také 
mzdovou situací, nárůstem počtu studentů inflací a skutečností, že vysoké školy jako jediný segment nebyly 
účastny žádných finančních dorovnání za období v souvislosti s Covid-19. Poděkování oběma poslancům za 

předložení tohoto návrhu vyjádřil na začátku jednání Sněmu Rady vysokých škol i předseda Rady vysokých 

škol prof. Pospíšil.  
 
Příprava rozpočtu pro rok 2023: původní červnový návrh Vlády ČR obsahoval nárůst výdajů pro oblast VŠ ve 
výši 1,185 mld. Kč – vratka půjčky 1 mld. Kč z investic na provoz 2022, ve střednědobém výhledu na léta 2024 

a 2025 nulový nárůst. Návrh navýšení rozpočtu VŠ ze strany MŠMT ČR – o 5, 5 mld. Kč v roce 2023, o 8,5 mld. Kč 

v roce 2024 a o 11,0 mld. Kč v roce 2025. Tento návrh MŠMT byl jednoznačně podpořen usnesením 
Předsednictva RVŠ ze dne 15. 9. 2022. Ministerstvo školství zde kvalifikovaně argumentačně zdůvodnilo deficit 

vysokého školství, který se pohyboval v řádu deseti miliard, a to v oblastech energetických výdajů, v mzdové 

oblasti, navýšení počtu studentů nejen ukrajinských a ostatní vlivy tj. podíl kvality a výkonu, snaha navýšit 
výkonovou část na úkor fixní části, náklady spojené s reformou doktorského studia a inflační dopady.  

 Celkové výdaje kapitoly Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy jsou pro rok 2023 navrženy ve 
výši 263,9 mld. Kč, bez započtení výdajů krytých příjmy ze zahraničních zdrojů pak činí 253,6 mld. Kč. 

Proti roku 2022 jsou celkové výdaje kapitoly na rok 2023 navýšeny o 16,9 mld. Kč, tj. o 7,15 % (bez 

započtení výdajů krytých příjmy ze zahraničních zdrojů). 

 Výdaje v ukazateli Vysoké školy jsou pro rok 2023 navrženy ve výši 30,9 mld. Kč. Rozpočet pro vysoké 
školy zahrnuje především příspěvek na vzdělávací a další tvůrčí činnost a dále dotace na sociální  

a ubytovací stipendia, rozvoj vysoké školy či investiční projekty. Oblast běžných výdajů vysokých škol 
v kapitole Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy byla posílena zejména z titulu dopadu růstu 

cen energií do činnosti vysokých škol (o 0,8 mld. Kč).  

 Na podporu výzkumu, vývoje a inovací včetně programů spolufinancovaných z prostředků 
zahraničních programů je pro rok 2023 vyčleněna celková částka 20,3 mld. Kč, z toho ze státního 

rozpočtu 16,1 mld. Kč. Institucionální podpora výzkumných organizací – vysokých škol zahrnuje  

z důvodu růstu cen energií účelové navýšení o 450 mil. Kč. 
 

V poslední části se dr. Valová zaměřila na střednědobý výhled v letech 2024-25: 
V návrh státního rozpočtu uveřejněného v eKlep není žádný údaj o střednědobém výhledu. Přitom dle pravidel 

sestavování návrhu státního rozpočtu je právě střednědobý výhled vždy základnou pro zahájení jednání  

o rozpočtu v červnu každoročně. Je proto naprosto nepřijatelné, aby tento údaj v zákonu o státním rozpočtu 
2023 chyběl – zákon o rozpočtové odpovědnosti. Navíc, pokud bychom vyšli z původní verze návrhu rozpočtu 

2023, tam pro léta 2024 a 2025 byla pro oblast Vědy a VŠ uvedena částka 44,999 mld. Kč což by bylo oproti 
návrhu pro rok 2023 o 6,221 mld. Kč méně. 

 
 
Poté dr. Valová navázala prezentací vývoje cen elektrické energie a zemního plynu zpracovanou prof. 
Pospíšilem. Materiál zachycuje vývoj nárůstu cen energií rozděleno na elektrickou energii a plyn a konstatuje, 
že náklady v roce 2023 oproti roku 2022 se zvýší o 190 %, nárůst nákladů u zemního plynu je nárůst 525 %. 

Prof. Pospíšil z podkladů dodaných jednotlivými vysokými školami vypočítal spotřebu energie jednotlivých 
vysokých škol na hlavu zaměstnance, na hlavu akademického pracovníka a na hlavu studenta. Náklady na 
energie vs. provozní rozpočty: Z přehledu je zřejmé, že náklady na energie narostly vysokým školám již 
v letošním roce. Celková bilance spotřeby energií: celkový rozdíl v nákladech na energie mezi lety 2022 a 2023 

je 1 458 mil. Což je 64,4 % ale oproti roku 2022. který představuje 60% nárůstu energií oproti roku 2021. 
V poslední části jsou nastíněny možnosti pro krytí navýšení cen energií. 



 

7 

 

 

Třetí část prezentace byla věnována vývoji mezd v oblasti vysokého školství. Analýza dat ISPV, stav k 30. 9. 

2022: Mzdy na veřejných VŠ 2017–2022 (1. pololetí). Jednotlivé grafy představují porovnání hrubých měsíčních 
mezd na jednotlivých pracovních pozicích pedagogů na vysokých školách s průměrem mezd vysokoškolsky 
vzdělaných zaměstnanců v platové a ve mzdové sféře.  

 

 V r. 2022 (1. pololetí) lze zaznamenat pokles měsíční mzdy u všech kategorií zaměstnanců akademiků 
na VŠ.  

 Tento pokles se týká nadtarifních mzdových složek, tarifní složky v r. 2022 stagnují. 

 Obecně platí, že dynamika nárůstu celorepublikových hodnot mezd/platů je vyšší, než tomu je  

u jednotlivých kategorií zaměstnanců na VŠ – tzn. výše mezd jednotlivých kategorií zaměstnanců buď 
nepřekročí celorepublikové „benchmarky“ (kat. OA a VV) a ještě více se propadnou, nebo během 2-3 
roků spadnou pod celorepublikový benchmark (kat. DOC). 

 Kat. OA a VV nejsou schopny (s výjimkou 9. decilu) konkurovat úrovni měsíčních platů v regionálním 
školství (ZŠ 1.st+2.st, SŠ). 

 I přes trvalý nárůst výše tarifních mzdových složek na VŠ od r. 2017 nejsou tarify v celorepublikovém 
srovnání konkurenceschopné jak v porovnání s regionálním školství, tak především s nestátní 
mzdovou sférou – jedinou výjimku představuje prestižní kat. PROF. 

 Postupně začíná na VŠ v porovnání s celorepublikovým benchmarkem stagnovat a klesat výše 

pohyblivých nadtarifních mzdových složek (od r. 2019 lze zaznamenat pokles o 10 %). 

 Pokud VŠ nezajistí pravidelný nárůst tarifů o 10 % v intervalu 2–3 roky, pak se konkurenceschopnost 
VŠ na pracovním trhu zcela propadne. (10 % nárůst tarifů VŠ sleduje dynamiku nárůstu 

celorepublikových trendů). 

 Nárůst tarifů (včetně soc. a zdrav. pojištění) o 10 % při současném nastavení mezd na VŠ si vyžádá 2,0 

– 2,1 mld. Kč / 12 měsíců, resp. 165–175 mil. Kč / měsíc. 

 Navýšení příspěvku na vzdělávací činnost ve výši 500 mil. Kč umožní pokrýt pouze 3 měsíce navýšení 
tarifů. 

 

V diskusi navazující na vystoupení dr. Valové byl zmíněn i podíl pohyblivé složky mezd. Dr. Valová upřesnila, 

že byly porovnávány tarifní mzdy.  
 

Po proběhlé diskusi byla přijata usnesení.  

 

Usnesení: 

Sněm Rady vysokých škol jednoznačně podporuje oba pozměňovací návrhy k novele zákona č. 57/2022 Sb., 
o státním rozpočtu České republiky na rok 2022 Sněmovní tisk č. 284/0. 
 

Usnesení bylo přijato většinou hlasů, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  
 
Usnesení: 

Sněm Rady vysokých škol je nucen konstatovat, že další část nárůstu rozpočtu VŠ v návrhu státního 

rozpočtu pro rok 2023 ve výši 513 mil. Kč naprosto neřeší zejména již opravdu krizovou situaci v oblasti 
mzdového ohodnocení zejména pedagogických pracovníků VŠ. Tato situace neodpovídá významu VŠ ve 
společnosti, nezaručuje jejich nezbytný chod a rozvoj, a to v situaci, kdy na VŠ začínají přicházet populačně 
silné ročníky.  
 

Sněm Rady vysokých škol důrazně nesouhlasí s návrhem střednědobého výhledu státního rozpočtu pro léta 
2024 a 2025 pro oblast Vědy a VŠ tak, jak je (resp. není) obsažen v návrhu státního rozpočtu pro rok 2023, 
neboť hrozící propad prostředků určených pro oblast Vědy a VŠ by prakticky znamenal nejen eliminaci 



 

8 

 

jakéhokoliv rozvoje vysokého školství, ale přímo ohrožení existence řady VŠ, což je v přímém rozporu 

 s potřebami rozvoje české ekonomiky a společnosti.  
 

 
Usnesení bylo přijato většinou hlasů, nikdo nebyl proti, jeden účastník se zdržel hlasování.  
 
 

Usnesení: 
Sněm Rady vysokých škol upozorňuje, že zastropování cen energií a plánovaný nárůst rozpočtu VŠ 
obsažený v návrhu státního rozpočtu pro rok 2023 ve výši 800 mil. Kč představuje sice jistou pomoc VŠ při 
řešení energetické krize, nezabrání však výraznému dopadu této krize do financování VŠ a naprosto nelze 

připustit, aby se nutnost vnitřního dofinancování energetických nákladů na jednotlivých školách negativně 

promítla do omezování rozsahu či forem výuky. Současně požaduje od MŠMT informaci o praktickém 
postupu VŠ při nákupu zastropovaných energií přes státního obchodníka, neboť v tomto směru nemají VŠ 
žádné informace. 
 

 

Usnesení bylo přijato většinou hlasů, proti nebyl nikdo, nikdo se nezdržel hlasování.  
 

7. Legislativní informace  

Dr. Hodulík seznámil účastníky s vypořádáním připomínek ČKR, RVŠ a SK RVŠ k novele zákona o vysokých 
školách. Uvedl, že s dokumentem přehledně shrnujícím vypořádání připomínek se členové Sněmu mohou 
seznámit na webových stránkách Rady vysokých škol. Upozornil, že všechny připomínky ještě projednány  

a zapracovány nebyly. Tematicky byly připomínky rozděleny do několika skupin: Národní akreditační úřad pro 
vysoké školství, § 91a Reforma doktorských studijních programů, Problematika soukromých vysokých škol – 

plánována je ještě samostatná schůzka zabývající se problematikou soukromých vysokých škol, Poplatek za 

české studijní programy pro studující z třetích zemí, Uznávání zahraničního vzdělání pro účely přijímacího 

řízení, § 2 ochrana názvu- „Fakulta“ nebude chráněný název, § 13 funkční období disciplinární komise, § 23 
studijní program uskutečňovaný dvěma fakultami, § 38 omezení výkonu působnosti vysoké školy, § 44 garant 

společného studijního programu, § 45 – 47 Koncepce státních závěrečných zkoušek, § 57a vydávání diplomu 
při změně jména, Návrh nového ustanovení § 58a – zastavení přijímacího řízení pro nezaplacení poplatku,  

§ 91 rozhodování vysoké školy o přiznávání stipendií jiným osobám než studentům, § 18 převod účelově 

určených prostředků. Dr. Hodulík informoval účastníky, že od ministerstva školství ještě obdržíme texty 
reformulací a dále očekáváme písemnou zprávu o vypořádání připomínek, protože zatím nebylo zpracováno 

přibližně 60 % připomínek. Další jednání ještě budou probíhat.  
 

V závěru svého vystoupení dr. Hodulík poděkoval členům jednacího týmu ve složení prof. Pospíšil, doc. Langer, 
Ing. Farník, doc. Roupec, Mgr. Solak, dr. Hodulík, za soukromé vysoké školy dr. Just.  
 

V diskusi navazující na vystoupení dr. Hodulíka se dr. Svoboda dotazoval na uznávání středoškolského 
vzdělání, zda textace, že školy, které budou moci uznat vnitřní nostrifikaci tak mohou činit i pro jiné vysoké 

školy, zůstala zachována. Dr. Hodulík informoval, že tato část zůstala zachována, pouze se rozšiřoval okruh 
těch, kteří mohou uznávat, dříve to byly pouze školy s institucionální akreditací, nyní bylo rozšířeno na 
všechny školy veřejné. Pokud se týká spolupráce mezi školami, zde se změny provádět nebudou. Dr. Svoboda 
vyjádřil zájem, aby mohl být členem jednacího týmu. Dr. Hodulík vysvětlil, že složení jednacího týmu bylo 

ministerstvem stanoveno na 6 členů a následně počet členů rozšířilo o jednoho člena Studentské komory. 

Počet členů je v současné době 8, kdy byl do jednacího týmu zahrnut místopředseda Předsednictva dr. Just, 
který má v gesci soukromé vysoké školy.  
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Usnesení: 

Sněm Rady vysokých škol bere na vědomí informaci o dosud projednaných připomínkách k novele zákona 

o vysokých školách. Sněm Rady vysokých škol pověřuje jednací tým ve složení Pospíšil, Langer, Just, 
Farník, Hodulík, Roupec, Solak, Říha dokončením jednání o zbylých připomínkách a ukládá jim informovat 
Radu vysokých škol o výsledku jednání. 

 

Usnesení bylo přijato většinou hlasů, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  
 
V další části své prezentace se dr. Hodulík zaměřil na připomínky k novele Zákoníku práce. Informoval  

o harmonogramu připomínkování: Materiál ze strany MŠMT postoupen RVŠ dne 27. 09. 2022. Jednání LK RVŠ, 
KpSaR, PRVŠ 30. 09. 2022, Zaslání připomínek po projednání v pracovních komisích pro strategie a legislativní 

komise na MŠMT do 03. 10. 2022, Odeslání připomínek z MŠMT na MPSV 11. 10. 2022 
Poté zmínil problematické okruhy, kterými byla práce na dohodu o provedení práce a dohodě o pracovní 
činnosti. Nově návrh počítá s: rozvrhováním pracovní doby, povinnými odpočinky „mezi směnami“, příplatky 

za práci ve dnech pracovního klidu, ve svátcích, v noci, dovolenou u DPP a DPČ, stanovení místa výkonu práce 

Problematické je zejména v souvislosti se zaměstnáváním studentů (pomvěd), posudky kvalifikačních prací, 
zapojením odborníků z praxe. 
Mezi další problematické oblasti patří práce z domova: BOZP kontrolami u zaměstnance „doma“, 

elektronickou kontrolou vykonávání práce na home office (evidenci pracovní doby má zajistit zaměstnavatel), 
pravidly pro rozvrhování pracovní doby, proplácením nákladů (paušál 2,80 Kč za hodinu), zajištěním setkávání 
se s ostatními zaměstnanci 

 
Nárokovost pro: Zaměstnance pečující o dítě do 15 let věku, Zaměstnance pečující o osobu závislou – 3 a 4 

stupeň závislosti. 
 
 

Dr. Hodulík zmínil, že práce z domova je v současné době upravena v § 70 zákona o vysokých školách: 

Pracovní doba akademických pracovníků 

(1) Akademičtí pracovníci vykonávají v pracovní době 

 a) přímou pedagogickou činnost, 
 b) práce související s přímou pedagogickou činností, 
 c) vědeckou, výzkumnou, vývojovou a inovační, uměleckou nebo další tvůrčí činnost. 

(2) Akademický pracovník je povinen být na pracovišti zaměstnavatele nebo na jiném dohodnutém místě  

v době stanovené rozvrhem jeho přímé pedagogické činnosti a v případech, které stanoví v souladu se 
zákoníkem práce zaměstnavatel. 
(3) Jde-li o výkon jiné práce než podle odstavce 2, vykonává akademický pracovník sjednanou práci v pracovní 

době, kterou si sám rozvrhuje, a na místě, které si sám určí. Náklady, které akademickému pracovníkovi 
vzniknou výlučně v souvislosti s výkonem práce na jiném místě než na pracovišti zaměstnavatele podle věty 

první, se nepovažují za náklady vzniklé v souvislosti s výkonem závislé práce, a není-li dohodnuto jinak, hradí 
je akademický pracovník. 

(4) Zaměstnavatel eviduje jen tu část pracovní doby, kterou sám rozvrhuje 

 
 
Usnesení: 
Sněm Rady vysokých škol ostře odmítá navrhované změny v zákoníku práce týkající se dohod o pracích 

konaných mimo pracovní poměr (DPP a DPČ). Pro prostředí vysokých škol je tato úprava absolutně 
nevhodná, značně by zvýšila administrativu, prodražila činnosti zajišťované dohodami a de facto 
znemožnila plnění některých zákonem požadovaných činností vysokých škol. Znamenala by mj. ztížení 
zapojení studentů do vědecké činnosti vysokých škol a odborníků z praxe do výuky.  

 



 

10 

 

Sněm Rady vysokých škol dále požaduje odlišnou úpravu pro zaměstnance vysokých škol týkající se práce 

z domova. Tato úprava musí respektovat specifika a zažitou praxi na vysokých školách. 

 
Usnesení bylo přijato počtem většinou hlasů, nikdo nebyl proti, nikdo z účastníků se nezdržel hlasování.  

8. Různé 

Místopředseda Rady vysokých škol doc. Langer seznámil účastníky Sněmu Rady vysokých škol s případem 
probíhajícím na Univerzitě Palackého v Olomouci. Citoval přítomným dopis od doc. Lemra, předsedy 
Akademického senátu Přírodovědecké fakulty Univerzity Palackého v Olomouci, adresovaný Užšímu 

předsednictvu RVŠ se žádostí o informování Rady vysokých škol. V dopise ze 13. 10. 2022 se uvádí, že dne  

3. října 2022 sdělil rektor Univerzity Palackého v Olomouci výpověď z pracovního poměru děkanovi 
Přírodovědecké fakulty. Tento krok Rektor neprojednal s akademickým senátem fakulty ani k němu neobdržel 
souhlas Akademického senátu univerzity. Takový postup doc. Lemr považuje za hrubý a neoprávněný zásah 

do pravomoci samosprávných orgánů univerzity stanovených zákonem o vysokých školách. Akademický 

senát Přírodovědecké fakulty Univerzity Palackého v Olomouci se na svém mimořádném zasedání dne 12. 10. 
2022 vzniklou situací rovněž zabýval a přijal k ní následující usnesení (19/1): “AS PřF konstatuje, že rektor 
Univerzity Palackého výpovědí z pracovního poměru danou děkanovi Přírodovědecké fakulty porušil 

závažným způsobem zákon o vysokých školách a zákoník práce. Tento akt rektora Univerzity Palackého je 
hrubým zásahem jak do fakultní, tak univerzitní samosprávy. Jednání rektora zcela mimo rámec zákona o 
vysokých školách ohrožuje principy dělby pravomocí mezi orgány akademické samosprávy a je podle našeho 
názoru nezákonné.“ Dovoluji si vás proto požádat o aktivní účast při řešení vzniklé situace.  

Následně doc. Langer informoval o aktuálním stavu, kdy rektor již předložil předsedovi AS PřF UP svůj návrh 

na odvolání děkana fakulty, AS PřF UP na svém mimořádném zasedání přijal usnesení, kterým navrhne 

Akademickému senátu UP odvolání rektora. V návaznosti na vystoupení doc. Langera bylo přijato usnesení.  

 

Usnesení: 
Sněm Rady vysokých škol bere na vědomí informaci o situaci ve sporu rektora Univerzity Palackého 

v Olomouci s děkanem Přírodovědecké fakulty Univerzity Palackého v Olomouci a vyzývá zúčastněné 
aktéry, aby postupovali v souladu s platnou národní legislativou i s univerzitními předpisy.  

Usnesení bylo přijato většinou hlasů, nikdo nebyl proti, 7 účastníků se zdrželo hlasování.  

 
S dalším podnětem vystoupil doc. Prázný, předseda komise pro vzdělávací činnost. Uvedl, že na jednání 

komise byla projednávána záležitost týkající se svobody projevu na akademické půdě. Z mediálních ohlasů 

pozorujeme narůstající tendence směřující k cenzuře, autocenzuře či k zastrašování ať už strachem 
z dehonestance nebo strachem vycházejícím z obavy ze ztráty zaměstnání. Členové komise považují za 

důležité vyjádřit apel, aby se věnovala pozornost respektování názorové plurality. Na jednání komise bylo 

přijato usnesení, ze kterého vychází návrh na usnesení pro Sněm Rady vysokých škol: „Komise pro vzdělávací 
činnost vyzývá Předsednictvo Rady vysokých škol, aby věnovalo pozornost otázkám akademických svobod, 

konkrétně svobod projevu a jejich dodržování na půdě vzdělávacích institucí. Nezbytnou součástí působení 

vysoké školy musí být pěstování svobodné diskuse, aniž by docházelo k omezování názorové plurality.“ 
Zmíněné usnesení bylo na jednání komise pro vzdělávací činnost schváleno 16 hlasy, tedy všemi přítomnými 
členy.  

Doc. Prázný poté přednesl návrh usnesení:  
„Rada vysokých škol vyzývá vysoké školy, aby věnovaly pozornost otázce akademických svobod, konkrétně 
svobod projevu a jejich dodržování na půdě vzdělávacích institucí. Nezbytnou součástí působení vysoké školy 
musí být pěstování svobodné diskuse, aniž by docházelo k omezování názorové plurality.“ 
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Z důvodu neusnášeníschopnosti nebylo o návrhu usnesení hlasováno.  

 

Ředitelka Agentury Rady vysokých škol Ing. Schwarzová informovala o finalizaci nových webových stránek 
Rady vysokých škol.  

 

Na závěr předsedající poděkoval účastníkům za aktivní účast a zasedání ukončil.  

 

 

 

Kompletní záznam jednání bude k dispozici do 20. října 2022 v členské sekci na www stránkách Rady VŠ. 

Nejbližší řádné zasedání Předsednictva Rady vysokých škol se bude konat dne 24. listopadu 2022. 

  

http://www.radavs.cz/
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